
Výzva výkonnému místopředsedovi Evropské komise Fransi Timmermansovi  
u příležitosti jeho návštěvy České republiky ve dnech 16. a 17. července 2021 
 
Vážený pane Timmermansi,  
 
na plenárním zasedání EP 14. 3 .2019 jste pronesl tato slova: 
  
 „… Jde o to, udělat diagnózu, čelit realitě a nepopírat fakta,…tato fakta by nás neměla děsit, ale 
inspirovat nás, abychom jednali, hlavní výzva udržitelnosti pro Evropu a další zbytek rozvinutého světa 
je najít způsob, jak zvýšit prosperitu, jak zlepšit blahobyt bez zničení životního prostředí a planety,… 
tato transformace musí být sociálně spravedlivá, nikdo nesmí zůstat stranou, udržitelnost není možná 
bez sociální udržitelnosti, musíme respektovat...fakta, důkazy,…“ 
(https://www.europarl.europa.eu/plenary/en/vod.html?mode=unit&vodLanguage=EN&playerStartTi
me=20190314-09:10:22&playerEndTime=20190314-09:15:21#)  
 
...Můžete přesvědčit občany, že tady je udržitelná budoucnost, se slušnými pracovními místy, platy  
a sociální ochranou, pokud získají dojem, že oni budou žít v jeskyních a jíst trávu, tak nedají politickou 
podporu, kterou potřebujeme, myslím, že to tu můžeme říci jasně...“   
(https://www.europarl.europa.eu/plenary/en/vod.html?mode=unit&vodLanguage=EN&playerStartTi
me=20190314-09:41:36&playerEndTime=20190314-09:45:43#) 
 
Pane Timmermansi,  
tato Vaše slova z diskuse o naplňování cílů udržitelného rozvoje a jiné Vaše nedávné projevy 
k programu New Green Deal, za jehož agendu v Evropské komisi odpovídáte, ukazují, že občanům EU 
odmítáte říkat pravdu, protože pak byste nemohli uspět v dalších volbách. Občanům EU je ale třeba 
především nepopulisticky říkat pravdu, protože na základě vývoje v posledních letech jde s určitostí 
prohlásit, že Evropané už brzy zjistí, že jste jim lhali.  
 
Pokus „transformovat EU na spravedlivou a prosperující společnost s moderní a konkurenceschopnou 
ekonomikou efektivně využívající zdroje, která v roce 2050 nebude produkovat žádné emise 
skleníkových plynů a ve které bude hospodářský růst oddělen od využívání zdrojů, celkových emisí 
skleníkových plynů, využívání zdrojů a produkce odpadu,“ jak jste vepsali do idejí New Green Dealu, 
pak vězte, že jste konečně vymysleli perpetuum mobile. To je totiž v přímém rozporu s empiricky 
prověřeným Garrettovým vztahem, který oprávněně popisuje civilizaci jako otevřený 
termodynamický systém. Oddělení energetických a materiálových zdrojů od růstu společnosti tedy 
prostě není možné. Odporuje to totiž fyzikálním zákonům, které platí i pro systém naší civilizace.  
 
Proto je třeba nejprve respektovat fakta a teprve s jejich vědomím politicky deklarovat záměry, které 
budou skutečně naplněny v činech. Pevně věříme, že shora uvedený záměr nebyl míněn pouze tak, že 
z EU se přesune výroba náročná na emise skleníkových plynů pouze do jiných zemí (bez tvrdé 
kontroly ekologie i dodržování lidských práv) a příslušné výrobky se budou zpět importovat, jak se 
v současnosti již děje mj. s metalurgií nebo výrobou fotovoltaických panelů a baterií.   
 
I kdybychom my všichni rozvinutí a vyspělí okamžitě přestali využívat fosilní paliva, vyrábět železo a 
cement, jíst maso a třeba i dýchat, tak se sice znatelně sníží emise skleníkových plynů, ale na jejich 
koncentraci v ovzduší, která může být jednou z příčin změny klimatu, to možná zaregistrujeme až 
někdy na konci století. Jak obhájíte před obyvateli EU, třeba doma v Nizozemsku, utracení 
astronomických prostředků z jejich daní na něco, co nepřineslo žádné výsledky? Nepřinese, protože 
prostě nemůže.  
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My si musíme přiznat, že na současný stupeň blahobytu nás na Západě dovedla fosilní paliva. Chceme 
je ve vyspělých demokratických zemích nyní překotně opustit, ale politickou silou a masivními 
dotacemi podporované tzv. obnovitelné zdroje energetickou a tím také sociálně-ekonomickou a 
v neposlední řadě politickou stabilitu v našich zemích nezajistí. Příslušná fakta se popírají, zamlčují, 
zpochybňují, stejně jako vždy, když se prosazují nediskutovatelná dogmata. Co jiného nabídnete 
chudým v rozvojových zemích, tvořících většinu obyvatel světa, když chtějí rovněž dosáhnout 
blahobytu? To ovšem bez dostatku cenově dostupné energie možné není. Objektivní (tedy skrytými 
dotacemi nebo účetnickými triky nezatížená) cenová analýza obnovitelných zdrojů ukazuje, že lepší 
řešení než fosilní paliva pro ně zatím nemáme. Jistě jsou Vám známy čínské plány masivní výstavby 
uhelných elektráren (247 GWe) pro příští desetiletí a na ně navazující karbonové projekty Indie a 
dalších lidnatých asijských zemí, které už nyní odpovídají za většinu rostoucích emisí CO2 na světě. 
 
V obsáhlém dokumentu koncernu BP vydaném počátkem července se mj. konstatuje: Rozvojové 

země světa vedené Čínou a Indií jsou nyní odpovědné za 61 % veškerého globálního využití energie 

(toto číslo se každým rokem nestále zvyšuje), přičemž čínská spotřeba energie je nyní vyšší než 

celková spotřeba energie v USA i EU dohromady. Kromě toho na rozvojové země ve světě v roce 2020 

připadlo 82 % celkové spotřeby energetického uhlí. Samotná Čína představuje 57 % veškerého 

globálního využití uhlí. Na obnovitelé zdroje v roce 2020 připadlo v Číně pouze 5,4 % z celkové 

spotřeby energie a v rozvojových zemích světa jen 4 % z celkové spotřeby energie. 

Čínská dominance nad globálními emisemi CO2 rostla ještě více díky růstu těchto emisí v roce 2020, 

díky čemuž je nyní Čína odpovědná za 31 % všech globálních emisí CO2 s celkovou bilancí 9.893,5 

milionu metrických tun, přičemž čínské celkové emise jsou nyní přibližně 2,25krát vyšší než emise CO2 

v USA, kde došlo k poklesu na 4.432,2 milionu tun. Rozvojové země ve světě dále zvýšily svoji 

dominanci ve všech globálních emisích, kdy emise CO2 v roce 2020 nyní představují 2/3 všech 

globálních emisí CO2 na 21.253,3 milionu tun. Rozvojové země světa jsou nyní odpovědné za 61 % 

veškeré globální spotřeby energie a 2/3 všech globálních emisí CO2. Tento podíl a s ním i emise CO2 

budou na planetě nadále stoupat, a to bez ohledu na jakékoli úsilí západních demokracií o bezemisní 

ekonomiky svých zemí.   

Vycházíte-li z předpokladu, že v budoucnosti bude potřeba méně energie a přesto bude zajištěn růst, 
pak bohapustě lidem lžete. K „dobrovolné skromnosti“ můžete přesvědčit několik procent 
intelektuálních elit a bohatých vrstev společnosti v nejrozvinutějších zemích. Většina lidí na světě se 
však chce v Maslowově pyramidě potřeb z dosud naplňovaných základních požadavků posunout také 
výše, i když na samotnou špičku pyramidy s pocitem odpovědnosti elit za planetu a všehomír se 
logicky nemohou vejít všichni. Pravda je také taková, že prezentace našeho blahobytu má obrovskou 
sílu přitažlivosti pro další národy, jejichž stamiliony lidí touží po stejné životní úrovni a dělají vše pro 
to, aby ho dosáhli. Třeba i v podobě masové migrace. To vše je pouze projev nejzákladnějšího pudu 
každého živého organismu, tedy i lidí – pudu sebezáchovy, tedy touze přežít a žít v co nejlepších 
podmínkách pro sebe, svou rodinu, komunitu, národ. A to přesně v tomto pořadí, kdy lidstvo je až na 
posledním místě, takže snít o tom, že se k nám jednou přidají všichni, je popíráním teorie evoluce.  
  

Pane Timmermansi, hovoříte-li o tom, že transformace musí být sociálně spravedlivá, nikdo nesmí 

zůstat stranou, udržitelnost není možná bez sociální udržitelnosti, pak nám vysvětlete, co je 

spravedlivého na tom, že např. cena emisní povolenky je stejná pro bohaté na západě i chudé na 

východě? Zase chcete nalézt recept v dalších dotacích a subvencích, které neomarxisticky devastují 

hodnoty svobodné tržní ekonomiky? Jistě jako sociální demokrat uznáváte, že základní hodnoty 

vznikají v materiální úrovni, teprve na nich lze stavět nehmotné výdobytky. Myslíte však, že Evropa 

má šanci stát se leaderem ve „smart technologies“, pokud se vzdá konkurenceschopnosti vlastního 

průmyslu? 



V našich zemích střední a východní Evropy jsme se před 30 lety s nadšením nepřipojili ke 

svobodnému světu tržní ekonomiky proto, aby nám tentokrát ze západního směru někdo znovu 

vnucoval nějakou ideologii s plánováním výroby, spotřeby a také s vnucováním jedině správného a 

tudíž povoleného způsobu myšlení! 

Pane Timmermansi,  

 přestaňte plošným prosazováním nedomyšlených a hloupých experimentů vedoucích 

k prudkému zdražování ceny energií ničit konkurenceschopnost ekonomik členských zemí EU; 

 přestaňte ničit sociální soudržnost obyvatel podporou nesmyslných projektů jako je totální 

elektromobilita, jež v drtivě většině funguje jen prostřednictvím dotací od chudých občanů 

bohatým, např. na nákup dalšího vozu do rodiny; 

 přestaňte ničit životní prostředí po celé planetě podporou tzv. obnovitelných zdrojů, po nichž 

dle květnové analýzy Mezinárodní energetické agentury zůstanou na planetě vyrabované 

surovinové zdroje a miliony tun nerecyklovatelného odpadu; 

 přestaňte s politikou, jež geopoliticky zcela zásadně přesouvá ekonomickou a politickou moc 

do totalitní Číny ovládající většinu vzácných surovinových zdrojů a tzv. zelených technologií.  

Dosavadní řešení v rámci Green Deal se projevila jako neúčinná, ale nikdo to kriticky nevyhodnotil.  

Zpětné kvantitativní hodnocení přijatých opatření a plnění cílů, propagovaných v minulosti, v EU 

úplně chybí – místo něho se periodicky přijímá jen jiná strategie, která se v tichosti opět po nějaké 

době opustí. Pro naivní veřejnost se publikují čísla, která mohou ohromit svou velikostí (např. výkon 

přenášený podmořským elektrickým kabelem Norsko-Německo), ale po srovnání s absolutní 

spotřebou se ukazují jako zanedbatelná. Na druhé straně se argumentuje poměrným nárůstem (např. 

prodaných elektromobilů), ale neuvádí se, jak málo to je z celkového počtu vozidel. K takovým 

propagandistickým praktikám totalitních režimů by se demokratická EU neměla uchylovat. Při Vašich 

znalostech francouzské literatury jistě zvládáte období konce 18. století a víte, co následovalo poté, 

kdy francouzský král předpokládal, že poddaní budou reptat a pak se přizpůsobí. Nepřipomíná Vám 

to Váš nedávný výrok o evropských automobilkách?  

Spojená Evropa našich národů nám přinesla mír a prosperitu. K úspěšnému projektu Evropské unie 

nepochybně vedly bolestné zkušenosti z nacionalisticko-šovinistických konfliktů mezi národy, které 

stály desítky milionů životů a zničené ekonomiky a rozbité společenské systémy. Vedení Evropské 

unie i v případě našeho společného zájmu o udržitelné životní prostředí nemůže a nesmí silou a už 

vůbec ne ideologicky a dogmaticky prosazovat opatření, která nejsou analyzována na tvrdých datech 

ve všech souvislostech a externalitách celkových dopadů na ekologii, ekonomiku a společnost jako 

celek. Protože opačný postup hrozí rozbít nejen sociálně-ekonomickou základnu života obyvatel EU, 

ale také soudružnost Unie. Musíme učinit vše, aby se tak nestalo, tedy bedlivě naslouchat občanům a 

trpělivě je přesvědčovat a získávat demokratické většiny. Předchozí ideologické pokusy, jež slibovaly 

také světlé zítřky a lepší život lidem, skončily, jak všichni dobře víme, katastrofou, ač u nás tehdy mj. 

slibovaly „poručíme větru, dešti“. Dokážete se poučit z historie?    

Praha 14. 7. 2021 
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